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سخنران و مداح باید مکمل هم باشند
  فاطمه شعبانی| هیئت بانوان نورالزهرا (س) از سال ١٣٨٠ به صورت خودجوش برای بانوان شکل گرفته و این روزها بی اغراق بزرگ ترین هیئت بانوان 
تهران در شــرق پایتخت اســت. برنامه های این هیئت در ایام محرم امســال نیز مانند سال های قبل با اســتقبال خوبی روبه رو شــد. حضور جمعیت ٥ هزار 
نفری در مراسم عزاداری این هیئت نشان دهنده موفقیت این هیئت است. حاجیه  خانم «نجمه وســیله» مبلغه و بانی این هیئت استفاده از سخنرانی و 

مداحی را به صورت مکمل همدیگر یکی از دلایل استقبال خوب مخاطبان این هیئت می داند. در ادامه گفت وگوی ما با ایشان را بخوانید.

جایگاه منبری ها در هیئت

گفت وگوی صمیمی با  مبلغه و بانی هیئت نورالزهرا (س) که بیش  از ٥ هزار نفر در مراسم هئیتش 
حضور دارند 

از بچگی با روضه خو گرفتیم
حاجيه خانم «نجمه وســيله» مبلغه موفقی است که 
در آغاز جوانی ايــن کار را با آمــوزش روخوانی قرآن 
آغاز کرده و با تحصيل علوم حوزوی ادامه داده اســت. 
ايشــان از چگونگی ورودش به ايــن عرصه می گويد: 
«ما از بچگی با روضه خو گرفتيم. مــادر مادرم از اول 
محرم تا هفتم محرم در منزلشان مجلس روضه داشت. 
مشوق اصلی من همين مادربزرگم بود که برايم کتاب 
مقتل خريد. معلــم قرآن محله بــودم و هفتگی نماز 
امام زمان(عج) و سه شنبه ها دعای توسل داشتيم و به 
همين شکل به تدريج پايه اوليه هيئتمان در دهه ٨٠ 
شکل گرفت». اين خانم مبلغه با اشاره به اينکه بعد از 
اين همه سال هيئت نورالزهرا (س) هنوز مکان ثابتی 
ندارد، می گويد: «به همه  جا اعلام کرديم که اين همه 
جا برای آقايان داريد، يک جای ثابت را هم به خانم ها 
اختصاص بدهيد، اما متأســفانه اين همکاری صورت 

نگرفته است».

برپایی هئیت با حضور ٥ هزار نفر
وســيله درباره دليل اســتقبال خــوب از هيئت 
نورالزهرا(س) می گويد: «پارســال که ســال اول 

شــيوع کرونا بود، فکر نمی کرديم بشود هيئت به 
پا کرد. با شــهرداری رايزنی کرديم که هيئت را در 
پارک بانوان برگزار کنيم. مسئولان پارک پرسيدند 
به طور تقريبی در مجلســتان چند نفــر می آيند؟ 
گفتم امســال نمی دانم چند نفر می آيند، هيئت ما 
٣-٤ هزار نفر اســت، اما نمی دانم با شــرايط کرونا 
شايد ١٠٠ نفر بيايند، شــايد بيشتر. شکر خدا روز 
اول ٨٠٠ نفر و روز آخر ٥ هــزار نفر جمعيت آمده 
بود. چون گيت داشــتند، تعداد جمعيت شمارش 
می شــد. اينکه چه چيزی موجب اين اســتقبال 
می شــود، به جز نظر اهل بيت شــايد دليلش اين 
است که ما در مجلســمان هر دو مقوله سخنرانی 
و مداحی را داريم. اينکه گفته می شــود بسياری از 
مجالس عزاداری مداح محور شده و اين يک معضل 
به حساب می آيد، ما در مجلسمان هر دو را با هم و 
مکمل تجربه کرديم که خداراشــکر با اقبال خوبی 
روبه رو شــد. ٨٥ درصد جمعيت ما جوان هستند؛ 
از دختران شــلوار زاپ دار و لاک زده در مجلس ما 
هســتند تا بانوان روبنده زده، به نظرم چون هر دو 
را با هم داشتيم مجلســمان با اقبال خوبی روبه ر  و 

شد».

مستمع  را فهیم بدانیم
اينکه مخاطــب زيــادی در مجالس خانم وســيله 
می نشــينند، نشــان می دهد که ذائقــه مخاطب را 
به خوبی می شناســيد و همگام با آن پيش می رويد. او 
می گويد: «من سعی می کنم برنامه ام نصف سخنرانی 
و نصف مداحی باشــد. بايد دقت شــود سخنرانی ها 
پيرامــون چه چيز باشــد که مخاطب بنشــيند. اگر 
مطلبی که می خواهم برای ســخنرانی ارائه بدهم، به 
دل خودم ننشــيند و نتوانم ارتباط بگيرم، نمی گويم 
در مداحی هم همين طور است. اگر نتوانم با محتوايی 
که می خواهــم ارائه بدهم، ارتباط بگيــرم، آن را ارائه 
نمی دهم. نکته ديگــر اينکه جوان ها دنبال شــور و 
ريتم هســتند و مداح اين را می داند که نبايد چيزی 
را که پارسال خوانده امســال بخواند و وقت می گذارد 
و شــور جديد با محتوای جديد می خواند، اما بيشتر 
سخنران ها همان صحبت پارســال را تکرار می کنند 
و دقت نمی کنند که مســتمع اين حرف ها را پارسال 
شنيده اســت. يکی از مشــکلات اين اســت و فکر 
می کنند مستمع متوجه نمی شــود؛ درحالی که يک 
بچه ٥ ساله هم متوجه می شود. بايد مستمع را فهيم 
بدانيم. گاهی مســتمع را فهيم نمی دانند و اين باعث 

افت می شود».

حرف تکراری و کلیشه ای نزنیم
اين مبلغه با اذعان به اينکه گاهی سخنرانی کليشه ای 
است يا محتوا ندارد، ادامه می دهد: «سخنران هر ساله 
داســتان کربلا را بدون نتيجه گيــری عنوان می کند. 
همه اين داستان را می دانند، اما مصداق را نمی گويند 
و خودشــان را به روز نمی کنند. متأسفانه بيشتر ما در 
قصه کربلا مانده ايم؛ درحالی که کربلا يک جريان است؛ 
مثل رودخانه ای که حرکت می کند و در مسير می رود، 
بايد دست دل مردم را بگيريم و در اين جريان حرکت 
کنيم. متأسفانه ما سخنران ها در قصه کربلا مانديم، نه 
در جريان کربلا. آنچه باعث می شود مستمع بنشيند 
پای منبر اين است که بايد رويدادهای کربلا را به وقايع 
روز تطبيق بدهيم و مصــداق پيدا کنيم. گاهی بعضی 
سخنرانان مجلس را سياسی می کنند و قشر عظيمی 
اين سياسی شدن مجلس نمی پســندند. اين ها همه 

سبب افت مجلس می شود».


